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Llarga vida als
Pastorets de La Salle Bonanova!

Els beneficis de la biblioteca
de l’escola i el pla lector

La dimensió internacional
de la nostra escola



La comunitat educativa
de La Salle Bonanova
us desitja un bon Nadal
i un any nou ple de joia.

Bonanova



mb la finalització del primer trimestre, un nou núme-
ro de la publicació del Butlletí Bona Nova arriba a les
vostres pantalles gràcies a la col·laboració de la comis-

sió mixta (escola-AMPA) que ho lidera, juntament amb les apor-
tacions de mestres i alumnes. Com ve essent habitual, la nostra
publicació recull aquelles activitats rellevants que s’han dut a
terme al llarg de tot el primer trimestre del curs 2022-2023.

Després de dos anys convivint amb la pandèmia de la
Covid-19, aquest curs hem recuperat l’essència escolar sense
protocols ni confinaments, malgrat que el virus encara es pre-
senta de tant en tant. Aquest nou escenari és fruit de la inves-
tigació científica, la immunització massi-
va de la població i la gestió de la pandè-
mia en el sistema escolar i també a la so-
cietat. Si bé no han estat uns anys fàcils
a molts nivells, novament hem recuperat
la vida escolar tal com la coneixíem, cosa
que de ben segur incideix de manera po-
sitiva en la salut de tots i cadascun dels
membres de la comunitat escolar, espe-
cialment dels alumnes.
Aquest curs ha començat amb una

novetat molt rellevant que ha incidit en la organització familiar
i escolar: l’avançament de l’inici del curs. Després dels interro-
gants i incerteses que aquesta notícia va generar el passat mes
de maig, estem àmpliament satisfets de la gestió i l’esforç que
han fet els equips de coordinació i els mestres per fer realitat
aquest imperatiu legal amb uns resultats més que excel·lents en
la dinamització de les activitats de convivència, coneixença i hà-
bits. Ara només cal salvar un escull: disposar del temps necessari
per tal que quan els alumnes arribin a l’escola tot estigui llest.
El curs escolar segueix avançant al seu ritme amb classes,

activitats, avaluacions i sortides a l’entorn que complementen
els aprenentatges adquirits a les aules. Aquest ritme és possible
gràcies al bon saber fer i el compromís de l’equip humà que
cada dia fa possible que La Salle Bonanova sigui una realitat,
una escola plena de vida amb aprenentatges i bona convivèn-
cia. Des d’aquestes línies vull agrair i reconèixer l’esforç de to-
tes les persones que ho fan possible, així com la confiança que
les famílies heu dipositat en el nostre projecte.

D’entre els diversos fets importants que han tingut lloc
aquest primer trimestre del 2022-2023 vull destacar el relleu
a la presidència de l’AMPA. El Sr. Josep Maria Fusté, després
de més de 10 anys en aquest càrrec, dona pas al Sr. Miguel
Bonet. La Direcció de La Salle Bonanova vol agrair i reconèi-
xer el servei i recolzament que el Sr. Fusté sempre ha dispen-
sat a l’escola, a l’hora que desitgem sort i encert al Sr. Bo-
net. També fem extensiu aquest agraïment i desig als inte-
grants de la junta de l’AMPA que han estat rellevats i a les
noves incorporacions, respectivament. A tots ells i elles els
agraïm el temps que, de forma desinteressada, dediquen a

la nostra escola.
Per altra banda, aquestes darreres

setmanes ens hem anat preparant per
acollir el Nadal des del significat cristià:
l’arribada de Jesús a la terra, el fill de
Déu fet home. Han estat diverses les ac-
tivitats que s’han desenvolupat al llarg
d’aquests darrers dies: càntics nada-
lencs, eucaristies, la campanya de recolli-
da d’aliments de Finestra oberta, deco-
racions, pessebres, el tió, els Pastorets

amb la seva cinquantena edició i aprendre el poema de Nadal,
entre d’altres activitats.
Tot per poder estar preparats per viure un dels temps forts

del calendari litúrgic: la celebració del Nadal. Temps per retro-
bar-se amb la família, dedicar temps als altres, recordar els que
ja no hi són i compartir moments entranyables. Un temps per
reposar i regenerar-se amb l’objectiu d’estar ben preparats per
afrontar el segon trimestre.
Des d’aquestes línies aprofito l’avinentesa, en nom de tot

l’equip humà de La Salle Bonanova, per compartir els millors
desitjos d’un bon Nadal per a tothom i una bona entrada al
nou any que ja s’acosta.

Ens retrobem el proper 9 de gener de 2023.

Atentament,

Jordi Gibert, Director de La Salle Bonanova
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Aquest curs ha començat
amb una novetat molt

rellevant que ha incidit en
la organització familiar
i escolar: l’avançament

de l’inici del curs.

Bon Nadal
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No hi ha Nadal a Catalunya sense el
teatre dels Pastorets! Una tradició d’orí-
gens centenaris que reuneix en una sola
representació, dirigida al públic més jove,
la rondalla popular i els textos sagrats.
Enguany, a més, es fa la 50ena edició de
Pastorets de La Salle Bonanova!
Basada en el text de 1916 de Josep

Maria Folch i Torres, Els Pastorets o l’ad-
veniment de l’Infant Jesús, com cada any

incorpora una dosi extra d’escenes, dià-
legs, personatges i actuacions musicals
diferents que la fan molt vistosa, original,
sorprenent, dinàmica i actual.
Co-dirigits per l’Ari, l’Olga, l’Albert i el

Gerard, més d’una vintena d’actors prin-
cipals i secundaris de 1r i 2n d’ESO, junta-
ment amb més de 60 extres i figurants,
els més petits de primer de primària, han
fet possible que per aquestes dates, una

vegada més, el bé s’imposi sobre el mal.
A més, els beneficis obtinguts amb la

venda d’entrades de la representació per
a les famílies del dissabte 17 de desem-
bre, aniran destinats a Proide i Finestra
oberta. Es pot demanar més?
Llarga vida als Pastorets de La Salle

Bonanova!

Comissió de Cultura

Llarga vida als Pastorets de La Salle Bonanova!

Notícies Bon Nadal

https://www.sortirambnens.com/fires-i-festes/festivitats-i-tradicions/els-pastorets/


La finalitat del FEAC (Família, Escola i
Acció Compartida) és afavorir les relaci-
ons de col·laboració i intercanvi entre es-
cola i família, creant un espai de diàleg i
de reflexió. És, per aquest motiu, que el
24 d’octubre, vam celebrar la primera
trobada del curs 2022-2023.
En una trobada FEAC acostumem a

llegir un text o un article que introdueixi
el tema de la trobada. Parlem entre els
membres del grup o fem una dinàmica.
Escoltem opinions, experiències, senti-
ments i idees dels altres i expressem les
nostres. Ens enduem bones idees i bones
estratègies per ajudar els nostres fills en
el seu dia a dia.

Concretament, en aquesta trobada
es van tractar tres temes, segons el nivell
en el qual s’hagués apuntat cadascú:

- Infantil (1r i 2n): "Torna-me'l a
explicar", el món dels contes.
- Primària (3r, 4t, 5è i 6è):
"Esforç, disciplina i responsabilitat".
- Secundària: "No ens taladris!”,
edat i canvis.

Les sessions van ser molt enriquidores per
a tots. Per això, ens tornarem a reunir el
proper dia 23 de gener amb nous temes.

Teresa Torrella, mestra de primària

El FEAC, una ajuda col·lectiva per a famílies i escola
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Notícies Feliz Navidad

La màgia és una nova incorporació del
curs 2022-2023 en el programa de les
extraescolars de La Salle Bonanova. A
partir de la màgia podem treballar molts

continguts com poden ser les sumes, la
geometria, la probabilitat, alguns princi-
pis de la física, etc., però també es po-
den treballar moltes competències clau.

A partir d'ara, ja teniu disponible l'activi-
tat extraescolar per apuntar-vos-hi!
La màgia pot fer desenvolupar mol-

tes habilitats, com per exemple la comu-
nicació i la imaginació, ja que captar l’a-
tenció del públic mitjançant les paraules
és molt important. També pot potenciar
d’una forma molt considerable la creati-
vitat, perquè tot truc de màgia comença
per la imaginació. Tot això ajuda a resol-
dre problemes en diferents situacions,
s’estimula la motricitat, s’aprenen va-
lors, treballem l’autoestima, etc.
Els alumnes poden gaudir d’aquesta

extraescolar dos dies a la setmana, en la
qual s’executen activitats per aprendre a
controlar qualsevol carta amb una barre-
ja perfecta i diferents trucs automàtics
(són els trucs matemàtics que es fan sen-
se cap tècnica) i semiautomàtics (en els
que s’ha d’aprendre una tècnica prèvia).
D'aquesta manera acabem el trimestre,
amb les tècniques necessàries per a la
iniciació a la cartomàgia.

Equip d’Extraescolars

Taller d’iniciació a la màgia



activitat d'entorn Internivell té diferents objectius. Un
dels més importants és el de l'aprenentatge en grups
de diferents nivells, de diferents edats. També l'apre-

nentatge a partir de les experiències i la descoberta d'aprendre
de diferents maneres. Cadascú descobreix les seves capacitats
i les dels altres, i ajuden i respecten als companys més grans o
més petits. Comparteixen els mateixos estímuls i, probable-
ment, les mateixes motivacions.
Es realitzen quatre tipus d'Internivells: el MAKER, l'ESCRIP-

TURA CREATIVA, l'EXPRESSIÓ ORAL I COMUNICATIVA, i l'EX-
PRESSIÓ PLÀSTICA. Cadascun d'aquest Internivells ofereixen
una proposta d'activitats, una sèrie de materials i un espai amb
les possibilitats d'acció que necessiten.
Amb aquesta proposta didàctica desenvolupem els Princi-

pis Pedagògics de NCA: Interioritat, Conducta i activitats auto-
regulada, Ment-Cos-Moviment, Construcció del pensament i
Dimensió social de l'aprenentatge.
Un dels grans avantatges que suposa aquest treball és la

cooperació i la interdependència positiva. Aquesta es genera a
partir de les interaccions que s'estableixen entre els nens i ne-
nes de les diferents edats. La gran majoria de propostes perme-
ten treballar els principis de CREA (creativitat/Pensament late-

ral) l'alternativa múltiple, l'ajornament de judici i l'Interflux d'i-
dees. En el transcurs de les activitats sovint es dona el procés
de mediació entre les nenes i els nens, de manera que aconse-
gueixin arribar a acords.

L’
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La varietat d’Internivells
a Educació Infantil

Infantil Joyeux Noël



A l'entorn InternivellMAKER es treballen:
- El pensament computacional a l'espai de robòtica pro-
gramant seqüències de manera senzilla.

- En la construcció d'estructures i muntatge en l'espai
fem hipòtesis sobre el muntatge i el desenvolupament
de les construccions (equilibri, base...) .

- Desenvolupem el pensament matemàtic a partir dels
diferents materials i donem sentit a les creacions a tra-
vés del joc simbòlic, per exemple amb el Minimons,
sabent que el llenguatge estructura el pensament.

A l'entorn Internivell ESCRIPTURA CREATIVA
es treballen, especialment:

- Els principis d'alternativa múltiple, interflux d'idees i
ajornament de judici corresponents al CREA.

- La proposta didàctica es basa en el CREASTORY. Com
s'intueix en el nom, es tracta de crear històries en pa-
rella o petit grup i representar-les gràficament. L'acti-
vitat comença amb una pluja d'idees, on cadascú pot
dir la seva i entre totes i tots crear la història. Totes les
formes d'expressió són vàlides: es va duent a terme
des de la motricitat fina fins a arribar a l'escriptura o,
fins i tot, utilitzant teclat de dispositius digitals.

A l'entorn Internivell EXPRESSIÓ ORAL
i COMUNICATIVA es treballen:

- Els continguts teatrals del joc simbòlic, titelles i senzi-
lles obres creades pels mateixos alumnes. Es pretén,
que de manera progressiva, les nenes i els nens esti-
mulin les seves capacitats orals i expressives. La pro-
posta comença amb un joc lliure i progressivament les
mestres ofereixen propostes més concretes, dirigides i
processuals. Les propostes se centren en el propi joc
simbòlic, en titelles i un primer apropament al món del
teatre i a la pràctica artística en general: dramatitza-
ció, la creació d'escenes, vestuari, maquillatge...

A l'entorn Internivell EXPRESSIÓ PLÀSTICA es treballa:
- El CREART, a partir dels mateixos principis pedagògics
i de diverses propostes didàctiques. Es parteix, princi-
palment, de la manipulació i de l'experimentació de
diferents materials plàstics amb l'objectiu de percebre
sensacions que estimulin els sentits. Com a resultat,
esperem la interacció dels nens i nenes amb ells matei-
xos, amb els materials i amb l'entorn que els envolta.

- Més endavant, la proposta està encaminada a repro-
duir obres d'art o a crear-ne de pròpies, siguin pintu-
res o escultures.

- Es pretén que, fruit de l'observació i de vivències significati-
ves, es desenvolupi al màxim la creativitat de tot l'alumnat.

Mercè Parcerisas, Coordinadora d’Educació Infantil
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Infantil Merry Christmas



l 22 de novembre ha estat un gran dia pels petits
músics de l'escola. I és que tot P3, P4 i P5 ens hem
reunit a la sala de psicomotricitat per celebrar la
festa de Santa Cecília, patrona de la música. Feia

uns quants anys que no ho havíem pogut celebrar en
aquest format.
Enguany, ens han acompanyat en Pol Mulet amb el saxo,

i la Patrícia Ecenarro i l'Emma Lago amb un duet de violí. Ens
ha agradat molt escoltar-los en directe! El concert es
componia de l'actuació dels companys grans de primària més
dues cançons de cada nivell, i ho han fet espectacular!
Així que, ben tornada festa de Santa Cecília i que per a

molts anys puguem continuar celebrant-la!

M.Rosa Vidiella, professora de música
d'Educació Infantil

E
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Celebrem Santa Cecília...
a bon ritme!

Infantil Frohe Weihnachten



a fa cinc cursos que l'equip de mestres de primària va
apostar per dur a terme el projecte d'apadrinament
dins del PLA LECTOR. Es tracta d’una activitat coopera-

tiva que es realitza per parelles, en la qual els alumnes més grans
apadrinen els més petits convertint-se aquests en fillols i filloles.
La pandèmia va provocar que no es poguessin fer, com

moltes altres activitats, però aquest curs 2022-2023 engeguem
de nou i amb moltes ganes.

Com ens organitzem?
Ens trobem un cop cada quinze dies i la durada d'aquesta

trobada és de 15 minuts. Els alumnes de 5è apadrinen els de
1r, i els alumnes de 6è els de 2n.
L'alumnat de 5è i 6è, és a dir els PADRINS DE LECTURA, es

converteixen en model de lectura. Aquests poden créixer i des-
envolupar habilitats com el lideratge, l'empatia i la paciència.
Els pot ajudar a l'hora de ser més autoconscients del seu procés
de lectoescriptura. D'altra banda, pot establir-se un lligam
emocional amb els seus fillols i filloles que contribueix molt po-
sitivament en el seu desenvolupament afectiu.
L'alumnat de 1r i 2n poden arribar a trobar en el seu padrí

de lectura un referent amb qui projectar-se, i al qual volen imi-
tar. Els ajuda a motivar-se a llegir pel plaer de llegir.

Quins espais utilitzem?
L'alumnat de 1r i 5è es troba a les aules de 1r. Els padrins de

5è els fa il·lusió retrobar-se amb les aules on van ser petits. I els
alumnes de 2n i 6è es troben a l'Àgora, un espai gran i acollidor.
Amb l'apadrinament, a més de dinamitzar el procés de

lectura, també volem establir lligams afectius entre padrins i
fillols, no només al voltant de la lectura sinó també envers
altres situacions de la vida escolar. Un exemple ha estat cele-

brar la castanyada de manera conjunta amb 2n i 6è. Aquests
últims han organitzat una gimcana al pati als seus apadrinats.

Quins objectius ens plantegem?

• Crear contextos significatius d'aprenentatge: llegeixo
perquè algú m'entengui, llegeixo per algú que li inte-
ressa escoltar-me.

• Fomentar la solidaritat entre l'alumnat.
• Establir i respectar el compromís d'ajuda i cooperació
entre alumnes de diferents cicles.

• Aprendre a valorar l'esforç dels companys.
• Aprendre a compartir lectures, emocions, sentiments,
temps i espai.

Activitats programades pel primer trimestre:
L'alumnat de 1r d’aquest curs ha incorporat jocs lectors:

des de preparar endevinalles per a llegir-les als seus padrins fins
a jugar al dominó de paraules i fer sopes de lletres.
Els nens i nenes de segon treballaran en un projecte: la

composició d'un rap amb coreografia. Els fa il·lusió represen-
tar-ho davant els padrins.
Els padrins i padrines de 5è escolliran un llibre que tinguin

a casa, i sigui especial per a ells, i els llegiran.
I els grans de 6è, faran un projecte amb el que treballaran

la biografia d'un familiar (avi, àvia...), la portaran preparada i la
presentaran.

Així doncs, amb l’apadrinament lector volem generar una ex-
periència positiva davant el plaer de llegir i compartir la lectura.

Rosa Almau, mestra de primària
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L’apadrinament entre alumnes

Primària Bon Nadal



em iniciat el nou curs i, tal com ja ve sent habitual des
de fa uns quants anys, la biblioteca de l’escola parti-
cipa en el pla lector del centre (PLEC). Com a actiu

important que constitueix la vida escolar, la biblioteca vol ser
un instrument dinàmic de totes les activitats lectives -i no no-
més lectives- que es fan a l’escola i, molt especialment, en el
pla lector. Si l’objectiu principal de tot pla de lectura és aconse-
guir un desenvolupament adient de les estratègies lectores dels
alumnes i fomentar el gust per la lectura, fer-ho en un espai
com és la biblioteca aporta d’altres beneficis transversals.
Abans d’aprofundir en el pla lector fora de l’aula, algunes

de les múltiples accions que desenvolupa la biblioteca habitual-
ment i que s’inscriuen dins la seva missió com a eix vertebrador
de tota escola són:

Serveis que ofereix la biblioteca:
- Conta-contes: hi ha una programació de contes per
als cicles inicial i mitjà. Cada conte es presenta en una
fitxa on hi ha una activitat lúdica al voltant de la histò-
ria explicada. Així, des de ben petits, es pretén desen-
volupar l’atenció, la imaginació, el plaer d’escoltar con-
tes i l’adquisició de nou vocabulari.

- Activitats d’animació a la lectura: a partir de llibres de
coneixements sobre un tema concret, adaptat a l’edat i
al nivell (l’antic Egipte, els invents, la impremta i el món
del llibre, Leonardo da Vinci, les desigualtats al món, bi-
ografies de personatges cèlebres, contes amb valors...)
s’introdueix el tema i es dona una fitxa que els alumnes
han de completar. Amb la realització d’aquestes activi-
tats es potencia el treball en equip, el compartir informa-
cions amb els altres, utilitzar la lectura com a font d’in-

formació i saber extreure’n allò que és substancial, l’ex-
pressió escrita i la incorporació de vocabulari nou.

- Préstec de lots de llibres a les aules: en funció dels
fons disponibles, dels temes tractats a classe, dels pro-
jectes multidisciplinaris, etc., s’elaboren lots de llibres
que circulen durant un temps entre les cinc línies d’a-
quell nivell pel qual s’han preparat.

- Participació en esdeveniments del calendari: la
Setmana de la Ciència, la castanyada i altres festes po-
pulars com Sant Jordi. En aquest sentit, les accions són
diverses i poden anar des d’una exposició de llibres
d’ecologia i sostenibilitat pel Dia de la Terra, fins a jocs
de pistes per conèixer algun autor, passant per prepa-
rar alguna activitat per fer a classe com, per exemple,
un llibret amb mots encreuats i activitats diverses i mul-
tinivell sobre la llegenda de Sant Jordi.

- Butlletins de lectures: recomanacions de llibres i no-
vetats editorials (encara que no estiguin a la biblioteca)
per a l’estiu, Nadal o Sant Jordi.
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Els beneficis de la biblioteca
de l’escola i el pla lector

Primària Joyeux Noël



- Guies temàtiques: elaboració de bibliografies amb lli-
bres sobre un tema en concret, adreçades sobretot al
professorat o a l’alumne interessat.
- Exposicions de llibres a la biblioteca: de novetats,
de temes d’actualitat...
- Servei de préstec a l’alumnat de llibres de ficció i de
no ficció.
- Atenció personalitzada: s’intenta donar resposta a
totes les demandes dels usuaris, ja sigui de manera in-
terna amb els recursos de la biblioteca, o bé adreçant-
los a altres organismes o fonts externes com bibliote-
ques públiques, llibreries o adquirint el material sol·lici-
tat, si s’escau.
- Recolzament al personal docent en totes les seves
activitats lectives: préstec de llibres per complementar
els continguts, elaboració de petits materials didàctics,
decoracions per il·lustrar un tema o qualsevol altra acció
en què la biblioteca pugui tenir un paper específic.
- Programació del pla lector dins l’espai de la biblioteca.

En què consisteix el pla lector a la biblioteca?
A banda de la lectura diària a classe dos cops al dia, els alum-

nes de 3r, 4t, 5è i 6è de primària, amb un calendari preestablert
i durant tot el curs, venen a fer el pla lector a la biblioteca.
Més enllà de l’objectiu global del pla lector, que és el de mi-

llorar l’hàbit lector i donar el gust per la lectura, vincular-lo a la

biblioteca permet desenvolupar altres aspectes com la curiositat,
obrir un ventall de nous temes a banda dels centres d’interès
particulars de cada alumne, descobrir altres tipus de materials o
gaudir de la lectura en un espai més informal, entre d’altres.

Beneficis que s’obtenen en associar pla lector i biblioteca:

- Conèixer el funcionament de la biblioteca i com està
organitzat el seu fons.
- Assolir una autonomia de l’alumne, d’acord a la seva
edat, a l’hora de moure’s pels diferents espais i saber
trobar els llibres per sí mateixos.
- Rebre orientació personalitzada en la tria de temes
d’interès i/o de nivell lector.
- Fer lectura de descoberta per despertar la curiositat.
- Utilitzar la lectura també com a font d’informació i no
només d’entreteniment.
- Despertar l’interès i el gust per la lectura a través de
diferents tipus de textos com ara petites narracions, ri-
mes, faules, endevinalles, refranys…
- Mostrar-los nous materials o tipus de documents als
quals naturalment no s’hi acostarien perquè sempre
van al que coneixen: revistes, àlbums il·lustrats, reculls
de narracions, llibres d’enigmes, receptaris de cuina,
atles de curiositats...
- Ampliar els gustos lectors i descobrir noves col·leccions
de llibres de ficció i sagues juvenils.
- Millorar la comprensió lectora i ampliar el vocabulari en te-
mes de coneixements fora dels tractats pròpiament a classe.
- Potenciar l’ús de la biblioteca de l’escola i del servei de
préstec.
- Promoure la biblioteca com a lloc d’aprenentatge i lleure.
- Crear hàbits de respecte i de cura envers el llibres i la
biblioteca.

Yvonne Villaret, bibliotecària
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Primària Feliz Navidad

ls alumnes de primer i segon de primària han preparat
una Cantata magnífica. Cada classe ha interpretat una
Nadala que ha entendrit a grans i petits.

Rosa Almau, mestra de primària

E

La Cantata que entendreix
a grans i petits

https://www.youtube.com/watch?v=Xr8S5qGCLL8
https://www.youtube.com/watch?v=Xr8S5qGCLL8
https://www.youtube.com/watch?v=Xr8S5qGCLL8


medi natural ens agrada posar-nos la bata de científics
i experimentar sobre els continguts que estem apre-
nent. Aquests experiments ens serveixen per fer-nos

preguntes i arribar a conclusions a partir dels resultats obtinguts.
Aquestes són algunes de les preguntes que ens hem fet

aquest trimestre:

- Què passa quan posem un tros d’api amb aigua
i colorant?

Després d'uns quants dies hem vist que les fulles de l’api es
tenyien del color del colorant que havíem posat a l'aigua. Com
les fulles no estan en contacte amb l'aigua deduïm que és la
tija que transporta l'aigua fins les fulles.

- Com s’inflen els pulmons?

Hem construït una rèplica de l'aparell respiratori amb una
ampolla, dues canyes, dos globus i un guant. Hem observat
que, sense el guant, els globus no es poden inflar. Només quan
col·loquem el guant a la base de l'ampolla i estirem, els globus
s'inflen, i quan deixem anar el guant, els globus es desinflen. A
l'interior del nostre cos els pulmons s'inflen i es desinflen per
l'acció d'un múscul anomenat diafragma.

- Per a què serveixen els ronyons?

Hem barrejat sorra amb aigua i després de passar-la per un
filtre tornava a sortir neta perquè el filtre havia retingut la sorra.
Els ronyons són el filtre del nostre cos. Mitjançant l’orina elimi-
nem les substàncies nocives que han filtrat els ronyons.

Olga Torrents, mestra de primària
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A
Experimentem a medi natural

Primària Frohe Weihnachten

l’àrea de música, els alumnes de 5è de primària han
acompanyat una melodia de Halloween amb gots.
Aquesta activitat ens permet educar l’oïda musical i

reforçar l'atenció i el treball en equip. Així, ens divertim fent
música i evolucionem el nostre vessant rítmic i auditiu.

Kokoleoko
Piquem el ritme, cantem a l'uníson i, finalment, cantem en for-
ma de cànon. Aquesta activitat ens permet estar concentrats i
seguir les consignes d’un director de coral i treballar en equip. A
més a més, treballem la veu, el ritme i l’oïda musical.

Laura Sáez, mestra de primària

A

Fem melodies amb gots!

https://youtu.be/xleH7kIoijw
https://youtu.be/i37Gzc5B2vU


13

n aquest context d'interconnexió i interdependència,
el domini de les llengües estrangeres és una eina fo-
namental de comunicació global. Per als nostres ado-

lescents, dominar l'anglès i altres llengües (francès, alemany,
xinès, etc.) serà crucial per a la seva inserció laboral, a més de
l'enriquiment personal que comporta tot aprenentatge d'un
idioma estranger.
En aquesta línia, La Salle Bonanova ha apostat des de fa

anys per ser una escola plurilingüe, oferint l'anglès com a pri-
mera llengua estrangera des de l'etapa d'in-
fantil, passant per primària i continuant per
la secundària. Pel que fa al francès i l'ale-
many, La Salle els ofereix com a segona llen-
gua estrangera obligatòria a partir de 3r de
primària, continuant per l'etapa secundària
i convertint-se en assignatura optativa a
batxillerat. El Langcentre i l'Escola d'Idiomes
ofereixen, a més, l'aprenentatge d'aquestes llengües en l'àm-
bit extraescolar.
En l'etapa de Batxillerat, l’escola ofereix des de fa anys el

Batxillerat Internacional i el Batxibac, tenint ambdós l'anglès i
el francès presents en el seu currículum de forma rellevant.
Quant al Batxibac o baccalauréat, en virtut d'un acord bilateral
signat a París el gener de 2008, s'ofereix un programa de doble
titulació, seguint un itinerari curricular mixt, que integra con-
tinguts bàsics per al coneixement de la realitat social, històrica
i política de França, a més d'un terç de les hores lectives en llen-
gua francesa. El Batxillerat internacional (IB) és un programa

d'educació internacional preuniversitari de qualitat fundat per
l'Organització del Batxillerat Internacional l'any 1968, impartit
en tres idiomes: anglès, francès i castellà. Cal destacar l'incre-
ment d'alumnes d'IB en els darrers anys a la nostra escola. Una
vegada finalitzat l'IB, l'alumne podrà accedir als diferents estu-
dis universitaris d'arreu del món i, respecte al Batxibac, podrà
accedir a estudis universitaris del món francòfon.
Pel que fa a l'etapa de secundària (ESO), i aprofitant la xar-

xa d'escoles lasalianes d'arreu del món, La Salle Bonanova ha
rellançat els intercanvis i/o estades a l'estran-
ger que havien estat suspesos a causa de la
pandèmia de la Covid-19. Aquestes estades
a l'estranger, que en menor o major mesura
inclouen els tres idiomes estrangers que ofe-
reix l’escola, es consideren essencials, no no-
més per la millora de la competència lingüís-
tica, sinó també per a l'enriquiment personal

i cultural de l'alumne, alhora que aprèn a conviure i a integrar-
se en una societat i un entorn diferents del seu.
A continuació, descriurem quines són les actuacions dutes

a terme en els diferents àmbits, en funció de l'idioma: anglès,
francès i alemany.
En primer lloc, res-

pecte a l'anglès, ja fa
anys que es potencien les
estades trimestrals o
anuals dels nostres alum-
nes de 5è, 6è de primària

La dimensió internacional
de la nostra escola
Tots sabem que vivim en un món global i inter-
connectat, en el qual una decisió presa en un país
pot afectar els altres països de manera immedia-
ta. El món francòfon parla de mundialització, i
l'anglòfon de globalització, però tots dos es refe-
reixen als processos que es produeixen simultà-
niament en l'àmbit econòmic, polític, tecnològic,
cultural i ecològic, i que abasten la major part de
les regions del planeta.

E

La Salle Bonanova
ha apostat des de fa anys

per ser una escola
plurilingüe



i 1r i 2n d’ESO en modalitat de residència i 3r i 4t d'ESO i 1r de
BAT en centres educatius americans, anglesos o irlandesos, te-
nint aquest programa un èxit indiscutible per part dels alumnes
que hi participen.
Aquesta experiència ofereix a l’alumnat una oportunitat úni-

ca de creixement personal i social lluny de casa, amb l’acompa-
nyament de La Salle Bonanova i immers com un alumne més en
una de les escoles que forma part del nostre programa, seguint
el currículum local amb acompanyament de professors locals.
Podem diferenciar entre Anglaterra, Irlanda i els Estats Units.

Respecte a Anglaterra, és un país de reconeguda tradició
i prestigi acadèmic. Les escoles que oferim tenen múltiples pos-
sibilitats per als estudiants que busquen una immersió total en
la cultura britànica, compten amb unes magnífiques instal·laci-
ons i una gran oferta esportiva.

- Programes en Trimestre Escolar: 1r, 2n o 3r trimes-
tre, depenent de l’any acadèmic. Allotjament en famí-
lia anglesa o bé a la residència de la mateixa escola.
- Programes mensuals: 1 mes d’immersió. Allotjament
en família anglesa o bé en residència. També oferim la

possibilitat de realitzar una petita aproximació d’un pa-
rell de setmanes al juny o al juliol, com un alumne an-
glès més a la classe.

Irlanda és un país de gran atractiu per a l'aprenentatge de
l'anglès, on la familiaritat dels seus habitants i les diferents op-
cions educatives configuren una destinació amb grans possibi-
litats per als nostres alumnes. Totes les escoles compten amb
instal·lacions exclusives per a la formació acadèmica i la pràcti-
ca de l'esport, i ofereixen un gran ventall d’activitats extraesco-

lars que complementen l’educació integral en anglès. Les esco-
les irlandeses poden ser mixtes, o no.

- El programa que oferim en trimestre escolar: 1r o 2n
trimestre, amb allotjament en família irlandesa. Una
proposta totalment personalitzada en funció del perfil
de ciutat, escola i família, així com la preferència d’ac-
tivitat extraescolar (hípica, golf, dansa, música, etc.).

I els Estats Units ens ofereixen una experiència realment
enriquidora gràcies als fantàstics mitjans amb què compta el

14
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país i la gran varietat de centres educatius adaptats a les neces-
sitats i capacitats individuals de cada alumne. El programa que
oferim suposa gaudir d’un dels millors sistemes educatius del
món en un país amb molta diversitat cultural. S’ofereixen gran
varietat d'assignatures i nivells acadèmics, així com un ampli
ventall d'activitats esportives i artístiques. Per tot això, estudiar
als EUA pot oferir a l’alumne un món d'oportunitats acadèmi-
ques i professionals per al futur.

- Els programes que oferim són de trimestre escolar: 1r
o 2n trimestre amb allotjament en família americana,
vinculada a l’escola. Destinacions: Boston, Chicago,
Minneapolis. En l’actualitat, l’escola segueix treballant
per eixamplar l’oferta de destinacions a aquest país.

Actualment, s'està iniciant un programa d'intercanvi d'alum-
nes amb La Salle Singapur, que té com a fase inicial l'establiment
del primer contacte amb els alumnesmitjançant videoconferències.
En segon lloc, amb relació a l'idioma francès, durant la

pandèmia es va començar un intercanvi epistolar amb alumnes
francesos de La Salle Arradon, a la Bretanya francesa. Els alum-
nes francesos aprenien castellà a l'escola com a segona llengua
estrangera i els interessava millorar el seu nivell d'espanyol, i
pels nostres alumnes va ser a la inversa, ja que mitjançant l'in-
tercanvi de cartes milloraven la dimensió escrita del francès.
Quan el confinament va acabar, es va pensar en materialit-

zar aquest intercanvi en una estada de cinc dies en el país es-

tranger. Així va ser com una vintena d'alumnes francesos de
l'equivalent a 2n ESO de la Salle Arradon va venir a Barcelona
durant el mes de juny del curs 2021-2022. Durant aquests dies
van residir amb la família del seu "correspondant" i van parti-
cipar en múltiples activitats organitzades per la nostra escola,
com el passeig pel barri gòtic i l'excursió a Montserrat, millo-
rant el seu espanyol i coneixent de ben a prop una cultura no
tan llunyana de la seva però diferent.
I durant el mes d'octubre d'aquest curs 2022-2023, els nos-

tres alumnes de 2n i 3r ESO van marxar durant cinc dies a Arra-
don, allotjats a casa de les famílies dels seus "correspondants",
i participant durant el dia en múltiples activitats i sortides orga-
nitzades amb molt encert per l'escola d'Arradon, que van enri-
quir molt la ment i l'esperit de tots. Va ser una experiència tan
positiva que està previst continuar amb aquests intercanvis amb
la Salle Arradon durant el primer semestre de l'any vinent.
Per últim, en relació amb l'idioma alemany, actualment, la

nostra escola ha contactat dos instituts, un a prop de Hannover,
al qual anirien alumnes de 2n i 3r ESO, i un altre a prop deMunic,
que estaria destinat a alumnes de 4t ESO i Batxillerat. Respecte a
aquest últim, l'Institut Ernst-Mach-Gymnasium, a Haar, ja havia
col·laborat en el passat amb el col·legi. En els dos casos, s'espera
que primer vinguin els alumnes alemanys a Barcelona i que, pos-
teriorment, siguin els nostres alumnes els que es desplacin. Com
a pas previ, es preveu fer un intercanvi epistolar entre els alumnes
i/o un primer contacte per videoconferència.
En conclusió, els projectes internacionals estan cada vega-

da més presents a la nostra escola i l'aprenentatge de les llen-
gües estrangeres se situen al seu epicentre, ajudant a millorar
els nostres alumnes, tant a nivell professional com personal, ja
que, com va dir el psiquiatre francès-caribeny Frantz Fanon,
"parlar un idioma és assumir un món, una cultura", que
enriqueix la nostra ment i el nostre esperit i, en definitiva, ens
fa créixer com a persones.

Ariadna Villegas, professora de francès



egurament has tingut l’experiència d’haver de fer algu-
na cosa complicada en la que, de ben segur, hi has de-
dicat molt temps. De cop, se t’han acostat alguns amics

o amigues a qui vas demanar ajuda per a realitzar aquesta activi-
tat que semblava tan complexa. I això ha provocat que aquesta
experiència s’hagi portat a termemés ràpidament del que et pen-
saves i, a més, t’ho has passat molt bé realitzant-la.
Doncs bé, aquesta és la diferència de viure les coses sol o sola

o viure-la amb altres persones. Junts, és una paraula que ens de-
fineix a tots els/les lasal·lians/es. A la nostra escola, una de les co-
ses que més practiquem és, precisament, la d’estar junts i juntes.
Junts/es juguem, junts/es aprenem, junts/es somiem, junts/

es... Amb això tenim una certesa que junts/es les coses sempre
són millors. Allò important de saber que tenim gent al nostre
voltant, no és només el contacte físic, sinó saber que els/les al-
tres són importants també a la nostra vida:

• Perquè juntament amb els altres surto de mi mateix/a
i creixo amb allò que compartim.

• Perquè amb altres contrastem els punts de vista.
• Perquè els/les altres ens fan créixer
en la nostra personalitat.

• Perquè podem somiar amb els/les altres
amb un futur diferent.

• Perquè en grup sempre som més forts i fortes.
• Perquè els/les protagonistes som tots i totes.
• Junts/es som més, junts/es surt tot millor.

A més, no sé si ho sabràs, però des dels inicis de les escoles
La Salle existeix un lema que va posar el nostre fundador, Sant
Joan Baptista de La Salle, i és aquest: “Junts i per associació”,
destacant la importància de la comunitat i del grup per tal que
les coses surtin endavant, a més de l’estil de família.
Avui, després de tants anys de camí, saps que és una de

les fortaleses amb les que comptem i pot ser que es conver-
teixi en un nou estil de ser per a nosaltres. T’imagines un dia
sense els teus/ves companys/es, sense els teus amics i ami-
gues, sense els teus/ves professors/es i sense la teva família?
Potser, només de pensar-hi t’és molt difícil d’imaginar, per-
què tots i totes necessitem els altres, no som illes. Aprecia
durant el dia d’avui a totes aquelles persones que tens al
teu voltant i pensa, per un instant, en la importància que
tenen per a tu.
Per això avui ens sentim animats/des a seguir recorrent el

camí d’aquest curs, junts i amb l’ajuda de Déu en aquest cami-
nar per la vida. Feliç aventura!

Equip de Pastoral

16

Junts, el lema de La Salle

Pastoral Merry Christmas

S
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Els imprescindibles
de l’Escola de dansa

n any més, l'escola de dansa engega el curs plena d'e-
nergia i motivació gràcies a les 150 alumnes d'entre 4 i
12 anys. Al capdavant, les seves professores Helena Gó-

mez d'Aranda i Angèlica Jiménez comencen a esbossar amb
temps i entusiasme els primers exercicis i coreografies que aniran
configurant el que serà el festival de final de curs, esdeveniment
que amb tanta il·lusió esperen ballarines, professores i famílies.
Enguany, podem dir orgullosos que les alumnes de 1r de l'ESO

han continuat apostant per la pràctica de la dansa clàssica, cosa
que ens omple d'alegria i ens motiva a continuar treballant com
fins ara. Segur que ens sorprendran amb les seves actuacions en el
festival de final de curs.
A continuació, us recordem les dates dels festivals:
- Les alumnes de 4t faran una petita mostra el dissabte de
Pastorets, el 17 de desembre, a les 17.00 hores, ambientant
amb les seves alegres coreografies una de les escenes finals.

- Per Sant Jordi, els alumnes de 3r a 6è de primària podran
gaudir, durant el lliurament dels premis literaris, de l'actua-
ció d'un dels grups, encara per determinar.

- Finalment, en el tercer trimestre, les ballarines de primària
i ESO tindran el seu festival el dijous 11 de maig, a les
18.00 hores; mentre que les d'infantil ho faran el dimarts
6 de juny a la mateixa hora.

Ja no podem esperar més per a veure-les a totes amb els seus
tutús, mallots i pentinats impecables i enlluernadors. Quines ganes
de gaudir de la dansa un curs més! Com diria Nietzsche, “un dia
sense ball és un dia perdut”, així que ens posem a la feina: música,
ritme i a deixar parlar els nostres cors.
Us volem veure a primera fila!

Escola de dansa

U

Música i dansa Bon Nadal
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a aventura comenzó el 3 de octubre a las 5.30 horas.
Nos tuvimos que reunir en el aeropuerto a esa hora
para poder ir con tranquilidad hasta el avión. Justo

ese día fue el cumpleaños de una amiga y antes de partir le
cantamos el cumpleaños feliz. Llegamos al aeropuerto de
Nantes sobre las 9 horas, pero tuvimos un pequeño imprevisto
con el autocar y esperamos tres horas en el aeropuerto”, cuen-
ta la alumna de 3º de la ESO B Mar Vendrell sobre el
intercambio que hizo su curso con los alumnos de La Salle
d’Arradon, en Francia.
Así mismo, la profesora de francés, Ariadna Villegas, ex-

plica que “nuestra llegada a la escuela de Arradon coincidió
con una tarde lluviosa y húmeda, pero rápidamente cogimos
calor con unes buenas crêpes, seguidas de unas danzas breto-
nas. La calidez y la amabilidad del equipo directivo, profeso-

rado y alumnos de intercambio
(correspondants) durante
aquella primera tarde nos dio
la seguridad a todos de que
aquel viaje, a pesar del can-
sancio y de la climatología ad-
versa, había valido la pena”.
Y sí, valió la pena. Así lo

asegura Mar Vendrell porque
“cuando llegamos al colegio
tuvimos una cálida acogida: la

gente realmente estaba
emocionada de que estu-
viéramos allí. Las activi-
dades de la tarde fueron
bastante divertidas ya que
hicimos las crêpes y baila-
mos los bailes típicos de
allí. Cuando nos fuimos
con nuestras familias, al
principio me sentí algo
incómoda, pero pronto me
cambiaron los ánimos a la
hora de la cena. Definitivamente, había sido una muy buena
primera impresión”.
Villegas asegura que “durante los días posteriores todo fue

mejorando, incluso el tiempo, con actividades de todo tipo que
nos aportaban muchos conocimientos, sobre todo de francés
y de una cultura diferente, la bretona, con tradiciones muy
arraigadas”. Así es como vivió su experiencia Mar Vendrell el
segundo día de su estancia en Francia, cuando “fuimos a visi-
tar un pueblo cercano, Vannes, donde nos hicieron un tour por
el puerto, las murallas y el centro en castellano. Comimos en
el colegio y por la tarde hicimos una excursión en barco hasta
una isla cercana. Lo que puedo destacar de ese día es que fui-
mos a la bolera. Fue muy divertido porque fuimos con la
familia de un amigo”.

“L

ESO i Batxillerat Feliz Navidad

De la Bonanova al Collège
St. Jean Baptiste La Salle d’Arradon
Texto: Berta Arandes
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“El día siguiente era libre y aprovechamos para ir a ver unos
menhires. Me explicaron que esas piedras estaban repartidas a
lo largo de kilómetros y kilómetros. También, que esas piedras
venían de un sitio a 60 km de allí, así que no se sabía quién las
había puesto. Por la tarde, quedamos con todo un grupo de
francesas que tenían mis amigas en casa, así que todo fue muy
divertido. El problema que había tenido al principio es que mi
correspondant francesa no hablaba mucho porque era tímida,
pero no lo tuve mucho en cuenta y yo seguí intentando hablar
con ella. Comimos en el puerto y luego fuimos a una pista de
patinaje, en la que me caí dos veces de culo. Definitivamente,
fue mi día favorito”, narra Vendrell.
La estancia en Arradon dio para mucho más porque “el

jueves pasamos todo el día fuera. Fuimos al puerto de Lorient,
donde nos enseñaron tres tipos distintos de pesca, dónde
guardaban el pescado recién pescado y dónde lo pujaban. Fue
muy entretenido y curioso. Pero no acabó allí, porque después
fuimos a un museo, el Port Louis, donde nos enseñaron los
viajes en la edad moderna y los objetos que habían traído de
Latinoamérica y de África, todo bastante interesante. Esa
tarde iba a ser el último momento en el que podría intentar
establecer una conversación con mi correspondant francesa y
con mucho esfuerzo y un poco de presión por parte de la
madre conseguí jugar al Uno con ella. La verdad es que me

divirtió bastante, ya que parecía todo un interrogatorio. A la
hora de cenar, establecí un debate bastante intenso con el
padre. Todo fue desde el respeto, obviamente, pero me gustó
mucho. Además, pasé mucho tiempo dialogando con los
padres, no los iba a olvidar fácilmente. Me fui a la cama un
poco tarde, pero aprovechando el día al máximo”, confirma
entusiasmada Vendrell.
Nadie quiere irse cuando está feliz en un sitio, por eso, Mar

Vendrell afirma que en el día de las despedidas “mis amigas
lloraron y tuve que consolarlas. Fue algo intenso. Ese día fui-
mos a visitar Nantes, vimos el Castillo de los Duques de Bretaña
y unas murallas, todo muy bonito. Lo que más me gustó fue el
espacio de “las máquinas de la isla”. Me impresionó muchísi-
mo, una experiencia que se ha quedado grabada en mis
recuerdos. Finalmente, hacia las doce de la noche, cogimos el
avión dirección Barcelona”.
“El último día teníamos sentimientos contrapuestos, de

alegría por todo lo vivido y de tristeza por irnos, pero lo que
tenían muy claro los 20 alumnos de 2º y 3º de la ESO de la
escuela era que esta experiencia en Arradon había sido única e
irrepetible”, concluye la profesora de francés, Ariadna Villegas.

Experiencias vividas por Mar Vendrell, 3º ESO B,
y Ariadna Villegas, profesora de francés

ESO i Batxillerat Joyeux Noël
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a Salle Bonanova ha estat present a la conferència glo-
bal del Batxillerat Internacional que ha tingut lloc a La
Haia durant els dies 6, 7 i 8 d’octubre. Aquesta con-

ferència, que ha girat al voltant del tema “Embracing innova-
tion, inspiring action” (apostar per la innovació, inspirar l'ac-
ció) ha estat una plataforma única perquè els assistents partici-
pessin en debats profunds i compartissin idees noves, així com
millors pràctiques per a l'educació.
El nostre planeta està en crisi. Reptes globals interrelacio-

nats com el canvi climàtic, l'extinció massiva, la desigualtat ex-
trema de la riquesa i les pandèmies globals, han afectat i estan
afectant a milers de milions de persones arreu del món. A mol-
ta gent, especialment als joves, els amoïna el futur que els es-
pera. Aquesta amenaça existencial planteja preguntes sobre el
paper de l'educació en la societat actual. Podem aprendre com
sortir d'aquesta crisi? La innovació i l’educació han d’anar sem-
pre de la mà.
El professor Arjen Wals va donar algunes respostes utilitzant

la perspectiva del Whole School Approach per aconseguir una
educació de qualitat que sigui rellevant, responsable i reimagi-
nativa, tenint en compte els reptes globals més urgents.
El 7 d’octubre vam tenir una ponència sublim per part del

ponent Steve Bollar que mai oblidarem. Sota el lema “Leaders
are not supposed to blend in, they’re supposed to stand
tall” (els líders no s’han de camuflar han d’anar amb el cap ben
alt) ens recorda la necessitat de mantenir el cap ben alt en tot el
que fem a l'educació per tal de maximitzar el nostre lideratge i
impacte, així com per passar d'una mentalitat de conformitat a

una mentalitat de compromís, alhora que protegim i honorem
la nostra integritat.
En resposta a la crisi en la que es troba el nostre planeta, l’IB

posa en marxa “The Festival of Hope”, una iniciativa que ha
creat l’organització, en la qual es crearan espais per a que
milions de joves puguin alçar la seva veu i convertir els reptes en
els que es troba el nostre planeta en positivitat i esperança. “The
Festival of Hope” té com a objectiu reunir veus i experiències
diverses per explorar què caldrà per inspirar i transformar la hu-
manitat i abordar els complexos reptes als quals s'enfronten els
joves avui dia.
Des de La Salle Bonanova ens volem sumar a aquest projec-

te, i els nostres alumnes de primer de Batxillerat Internacional
gravaran diversos vídeos en grups on relataran històries d’ac-
cions esperançadores. La joventut és la nostra font més
important d'esperança per al futur, i la participació activa dels
joves és vital per evitar els reptes als quals s'enfronta el món i
crear comunitats inclusives.

Clara Sugnomal, Coordinadora
de Batxillerat Internacional

El Batxillerat Internacional
participa en una conferència
global de La Haia

L

ESO i Batxillerat Merry Christmas

os alumnos de Oratoria de 1º BAT han realizado una actividad de pre-
sentación de un minuto al estilo Tik Tok. Para ello debían aplicar lo que
se ha trabajado en clase para comunicar un mensaje de una forma

ordenada con el objetivo de informar y de persuadir a su público. En este caso,
se trataba de informar sobre cómo utilizar el Bono Cultural Joven que ha pro-
puesto el Gobierno.

Sara Tejerina, profesora de oratoria

La clase de Oratoria
llega a Tik Tok

L

https://youtu.be/PoEB9u6kI_M
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ls alumnes de 2n d’ESO, el dimecres 9 de novembre,
vam poder gaudir d’un dia ple d’aprenentatge sobre
un esport poc conegut, el rugbi. Quan vam arribar al

camp del Químic Equip Rugbi ens van fer una petita introduc-
ció sobre què faríem durant el matí, acompanyada de les pre-
sentacions dels monitors.
Abans de començar les activitats, tots junts, vam poder

aprendre com escalfen els jugadors de rugbi en els seus entre-
naments. Seguidament, vam fer les sis propostes que ens van
explicar, com per exemple: a placar, fer passades bàsiques i al-
gunes posicions d’atac.
En acabar les activitats, els monitors ens van introduir un

nou concepte, anomenat tercer temps, que consisteix en què

quan el partit finalitza, l’equip local ofereix un petit àpat a l’e-
quip visitant. En el nostre cas ens van oferir una peça de fruita.
Més tard, el Robert va portar material d’altres esports per po-
der acabar de gaudir d’aquell magnífic dia en el camp del Quí-
mic. Finalment, vam agafar l’autocar i vam retornar a l’escola.
Tots els monitors van tenir una actitud molt acollidora.

Nosaltres hem agraït molt aquesta sortida, ja que no conei-
xíem aquest esport. Ens ha semblat una experiència nova i
voldríem que altres cursos la poguessin aprofitar igual que
nosaltres.

Laia Abadal, Martina Adsarà,
Laia Buñuel, alumnes de 2n ESO D

Matinal de rugbi

E

ESO i Batxillerat Frohe Weihnachten

ls alumnes de segon de Batxillerat, el passat 25 d'octu-
bre, vam anar al teatre SAT!, de Barcelona, per veure
la representació teatral de l'obra Aigües Encantades,

de Joan Puig i Ferreter, de la qual ens vam examinar prèviament.
Va ser una sortida divertida en què els alumnes vam poder

aprendre de l'obra d'una manera més lúdica. A més a més,
vam poder agafar inspiració i estar més preparats per després
poder fer la nostra pròpia representació teatral per l'assignatu-
ra de Llengua Catalana.
En acabar la representació, els actors ens van donar l'opor-

tunitat de fer-los preguntes sobre l'obra, la interpretació, la
preparació, els personatges... En tractar-se d’una adaptació, la
durada de l'obra va ser perfecta i, tot i ser uns 200 alumnes, a
la sortida ens van felicitar pel respecte i bon comportament que
havíem tingut.

En definitiva, va ser una original visita que ens va permetre
sortir del centre a tot al curs, canviar d'aires, relaxar-nos, però
sense deixar de desvincular-nos dels estudis i fomentar la cultu-
ra de la nostra ciutat.

Luna Bizzarri i Jordi Puig, alumnes de 2n de Batxillerat

Una enriquidora sortida al teatre
E
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a és emblemàtica la sortida que es fa cada inici de curs
a tots els cursos de l’ESO. Aquest any, el dia 26 de se-
tembre, tot l’alumnat de l’ESO juntament amb el pro-

fessorat, feien la seva tradicional sortida de tutoria.
El curs de 1r d’ESO va iniciar el viatge cap a El Pinar, a Canye-

lles; 2n d’ESO es va dirigir a Vall Paradís, a Terrassa; mentre que
les classes de 3r d’ESO es dirigien cap a l’hípica de Seva i 4t d’E-
SO es van atrevir amb la Via Ferrata de Sant Feliu de Guíxols. Es
van realitzar activitats amb tirolines, caiac, piscina, rocòdrom, ca-
valls, caminar per penya-segats, etc.

L’objectiu d’aquestes sortides és començar el curs creant vin-
cles amb els nous companys i companyes, els quals inicien la
nova etapa, i conviure i conèixer-se millor per a la resta de cursos.
És un dia on grans i petits gaudim de l’entorn, compartim

sensacions i emocions, ens posem a prova amb noves relacions
que s’inicien, i donem el tret de sortida a un curs que just ha
començat. Ho fem com La Salle ens ha ensenyat, JUNTS. Quina
MILLOR manera!

Rosa Ventura, tutora 1r ESO

Comença el curs, junts millor!

J

ESO i Batxillerat Bon Nadal



oder ajudar d’alguna manera a Finestra Oberta era un
dels meus objectius principals en el meu Treball de
Recerca. Aquest es basa en investigar sobre els con-

certs benèfics per poder veure si és possible que una persona
sense experiència, com jo mateixa, pot organitzar un concert
benèfic rendible.
En començar el meu projecte tenia clar que si aconseguia

fer el concert o col·laborar en un, una part de la recaptació ani-
ria a la fundació de la meva escola. Això és perquè, des que
vaig entrar a La Salle Bonanova, he pogut ajudar i fer tot tipus
de voluntariats dins la fundació Finestra Oberta.
Durant la realització de la meva part experimental del TR

vaig tenir l’oportunitat de col·laborar en un concert benèfic del
grup PorFinViernes a la sala Luz de Gas, on havia de fer dife-
rents treballs. La principal tasca era vendre entrades i, d’aques-
tes, em podia quedar els beneficis i dirigir-los a la fundació o
ONG que jo volgués. D’aquesta manera, vaig acabar reunint a
pares i a joves de La Salle Bonanova al concert i vaig poder
complir els meus objectius del treball, ja que la recaptació de
les entrades l’he dirigit a Finestra Oberta.

Andrea Serra, alumna de 2n Batxillerat B

om cada any, Finestra Oberta
participa en el Mercat de Na-
dal de Pedralbes amb una

taula solidària plena de manualitats na-
dalenques. Els integrants de la Comissió
ho han preparat amb molta il·lusió i, a
més, aquest any hem tornat amb mol-
tes novetats!
Des d’aquí donem les gràcies a tots

aquells que us vau apropar a saludar-
nos i a col·laborar amb la tasca que
fem al 4t món. Us desitgem un Bon
Nadal i Feliç Any Nou. Us esperem el
proper any!

Finestra Oberta

23

El meu TR solidari

El Mercat de Nadal
de Finestra Oberta

P

C

Finestra Oberta Merry Christmas

https://youtu.be/BYu6pbGiAvQ


Tot just començar el mes de setembre, pocs dies abans d’iniciar
el curs, vam celebrar un stage de pretemporada a La Salle
Tarragona amb tots els membres de l’staff del Club. Una acti-
vitat que va arrancar amb la benvinguda per part del president
de l’entitat, Carlos Pi, i on l’objectiu era promoure activitats de
cohesió de grup, oferir diferents formacions sobre els principis
d’identitat i la metodologia del Club, així com la resolució de
conflictes, els primers auxilis, etc.

A

La jornada festiva va culminar amb l’entrega
d’un trofeu commemoratiu per al nostre esti-
mat Gabi Benedicto en reconeixement a la
seva trajectòria al Club com a coordinador,
entrenador i jugador. Trofeu molt més que
merescut! Mil gràcies, Gabi!

quest inici de temporada el podríem des-
criure oficialment com el de “la tornada a la
normalitat al 100%”, ja que hem pogut ce-

lebrar moltes activitats que havien quedat atura-
des a causa de la pandèmia.

Per fi, un cop iniciada la temporada, vam poder reprendre
les presentacions oficials de les seccions amb públic i
sense restriccions! Va ser la presentació de la secció
d’Handbol la que va donar el tret de sortida. La vam cele-
brar el dissabte 1 d’octubre amb un “poli” ple de gom a
gom, on tots els equips integrants van desfilar de la mà
dels seus entrenadors i entrenadores, i acompanyats dels
esportistes de l’escoleta, fins a formar una disposició que
gairebé omplia la pista central del Poliesportiu.

Esports
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Presentades totes les seccions
del Club Esportiu

Joyeux Noël
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Bon Nadal

Poc abans d’acabar el mes d’octubre, concretament el diven-
dres dia 21, va ser el torn de la secció de Futbol. Els 16 equips
integrants de la secció i l’escoleta van fer la desfilada travessant
el camp de futbol entre els aplaudiments dels assistents. Una
jornada festiva en què vam gaudir d’una manera especial el
futbol “lasalià”!

L’endemà, el dissabte 22 d’octubre, agafava el testimoni la
secció d’Hoquei Patins. El format de la presentació va te-
nir un caire molt original. I és que els organitzadors i res-
ponsables de la secció van animar els familiars i acompa-
nyants a fer un passadís humà que donava la benvinguda
als equips i als patinadors i patinadores de l’escoleta que
desfilaven per la pista Sant Salvador.

La secció de Vòlei va celebrar la seva jor-
nada “full of volley” el dissabte 8 d’octu-
bre, en la qual tots els equips federats
van disputar el seu primer partit a casa.
Un èxit de convocatòria que ens va per-
metre la retrobada entre jugadores i la
seva afició.
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З Різдвом Христовим

La secció de Gimnàstica Rítmica és qui va posar “el broche
de oro” a aquest tipus d’activitat celebrant el Festival de
Nadal, el passat diumenge 4 de desembre. El Poliesportiu va
ser l’escenari perfecte per a celebrar un diumenge diferent,
on gimnastes, famílies i entrenadores van gaudir i compartir
moments plens de ritme!

Des del Club Esportiu La Salle Bonanova volem agrair a totes les seccions, jugador@s i entrenador@s la feina tan ben feta! I a les
famílies, etern agraïment per la vostra assistència!! Seguim! Força Salle!!

Club Esportiu La Salle Bonanova

Ja endinsats en el mes de novembre, la secció de
Bàsquet va celebrar la seva festa el diumenge dia
20. Més de 270 jugadors i jugadores, acompanyats
pels menuts de l’escoleta, van mostrar la seva com-
panyonia, complicitat i amistat al ritme dels aplaudi-
ments de la seva afició.



Portes 40 anys treballant a La Salle.

Sí, vaig arribar a l’escola a través de la secció d’Handbol. Era
jugador i entrenador del club, i a l’escola feia activitats esporti-
ves dins l’horari extraescolar. Més tard, l’any 1995 vaig coordi-
nar la secció d’Handbol, estudiava magisteri i també vaig entrar
a treballar a la Residència d’estudiants del centre.

Què et fa sentir celebrar 40 anys com a treballador?

Em fa sentir molta satisfacció, doncs he tingut la sort d’estar
treballant en el que més m’agrada. El suport dels Germans de
La Salle, dels pares i dels esportistes, tant de jugadors com de
tècnics, que he conegut han estat un punt molt important en
la meva vida a l’escola. I el punt culminant va ser quan vaig
poder entrar de mestre d’Educació Física a Primària.

En tots aquests anys, que creus que t’ha

aportat La Salle Bonanova?

M’ha fet créixer com a persona i m’ha enriquit molt a nivell per-
sonal. Tantes vivències i anècdotes sempre et fa aprendre molt.
El fet de ser mestre també m’ha servit per poder créixer i educar
els alumnes i els esportistes en els valors i l’esperit de La Salle.

Què és el que t’apassiona de formar part

del Club Esportiu de l’escola?

He tingut la sort de veure com el club ha anat creixent en tots
aquests anys, posant tota la meva il·lusió i experiència per a
què el Club estigui ara mateix gaudint d’una estabilitat molt
bona, amb més de 950 esportistes. També m’agrada veure que
l’equip d’handbol Sènior juga aquesta temporada a la Primera
Divisió Nacional, havent pujat des de l’última categoria. Era un
somni i s’ha fet realitat.

Quin és l’objectiu del Club Esportiu?

Formar persones i desenvolupar en elles una formació integral
en valors, i un treball en el qual les habilitats motrius siguin les
adequades per formar esportistes en cadascuna de les diferents
disciplines que oferim al Club.

El futbol femení és una assignatura pendent.

Què és el que falta per a què el Club Esportiu creï un equip?

Efectivament, és una assignatura pendent! El gran problema és l’es-
pai. Ens agradaria poder tenir algun equip i esperem poder fer-ho
realitat en un futur proper. No és gens fàcil, però ho intentarem!

Hi ha alguna cosa que t’agradaria crear

o tirar endavant dins del Club?

Ja tenim un bon número d’antics alumnes que són entrenadors
i entrenadores, però encara m’agradaria que en fossin més!
Això serà el gran valor de futur del nostre Club. Tanmateix, la
Direcció Esportiva està potenciant la formació dels entrenadors
actuals, en qualitat i valors, fent trobades conjuntes de les dife-
rents seccions. Això fa que el Club en general creixi i es procura
evitar al màxim la rivalitat entre seccions.

Com és la gestió entre els pares i els esportistes?

A nivell esportiu, el Club té un director per cada secció i dife-
rents coordinadors tècnics que, juntament amb l’oficina d’a-
tenció al públic, administrativa i de gestió, fa que puguem estar
molt pròxims als esportistes i a les famílies.

En aquests 40 anys segur que tens alguna anècdota divertida.

N’hi ha moltes, d’anècdotes, en tots aquests anys! Seria difícil
escollir-ne una, però sí que conservo un molt bon record de
quan, amb 6 anys, jugava a handbol en una altra escola i l’únic
partit que el meu pare va poder gravar (i que encara conservo)
va ser a la pista Sant Jordi jugant contra La Salle Bonanova. Ca-
sualitats de la vida, acabaria treballant a l’escola.
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“L’objectiu del Club és
formar persones i
desenvolupar en elles una
formació integral en valors”
Ramon Zapater entra a treballar a La Salle Bonanova l’any 1982.
Per tant, enguany es compleixen 40 anys del seu debut a l’escola.
És el Director Administratiu del Club Esportiu i, a més de les tas-
ques pròpies de l’administració, gestionant 30 equips femenins i
54 demasculins, també és el delegat de l’equip Sènior d’handbol.

Entrevista a Ramon Zapater
Director Administratiu del Club Esportiu
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